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A Balatoni Civil Szervezetek Szövetsége partnerként 
vett részt a Tanulás a tavakért című Leonardo partner-
ség munkájában. A projektben öt európai ország környe-
zetvédelemmel, ezen belül is tógazdálkodással is aktívan 
foglalkozó szervezetei fogtak össze, hogy nem formális 
tanulási módszerek segítségével, partnertalálkozók kere-
tében szerezzenek a fenntartható tógazdálkodással kap-
csolatos ismereteket, feltérképezzék a témához kapcso-
lódó szakképzés, képzés hiányosságait, és egy e-learning 
tananyagot is készítettek. Székely Erzsébettel, a szövet-
ség elnökével beszélgettünk a tapasztalataikról.

l Mit gondol, vajon miért kapott a projektjük nívódíjat?

A témánk nagyon aktuális, hiszen a tógazdálkodás és a kör-
nyezetvédelem sokakat érdekel és érint, ráadásul a vissza-
jelzések szerint, a projektünk eredményei nagyon jól hasz-
nosíthatók mások számára is. Civil szervezetek képviselői, 
szakemberek vagy fiatal önkéntesek is hasznos ismerete-
ket gyűjthetnek a német partner, a Global Nature Fund 
honlapján elérhető e-oktatási segédanyagokból, amelyek 
esettanulmányokon keresztül mutatnak be jó és rossz gya-
korlatokat pl. a vizes területek rehabilitációjával vagy a ha-
lászat, a mezőgazdaság, illetve a turizmus fejlesztésével 
kapcsolatban.

l Az Önök projektjének ráadásul kiterjedt hatása van, 

hiszen sokféle ember érintett benne.

Az egyesületünk egy ernyőszervezet: a vízimentőktől a ma-
dártani egyesületen keresztül a női civil szervezetig igen 
sokféle tagunk van, így rengeteg olyan emberrel állunk 
kapcsolatban, akik a munkájuk vagy a mindennapjaik so-
rán szeretnének tenni valamit a Balatonért. Ez a projekt na-
gyon jó lehetőség volt az ő számukra is, hiszen mind a ma-
gyarországi programok lebonyolításába, mind a nemzetközi 
programokon való részvételbe volt módjuk bekapcsolódni.
A legtöbb hozzánk tartozó szervezet célkitűzése a Balaton 
védelme, és a hozzájuk tartozó szakemberek nélkül nem 
tudtunk volna belevágni ebbe a projektbe. Ráadásul azok az 
emberek, akik így külföldi tapasztalatot szerezhettek és in-
formációkat gyűjthettek más országokban, a mindennapi 
munkájuk során is tudják hasznosítani a látottakat, hallot-
takat. Azoknak az egyetemistáknak és doktorandusz hallga-
tóknak a részvételét is szeretném kiemelni, akik önkéntes-
ként dolgoznak egy-egy civil szervezetnél, hiszen ők is na-
gyon fontos tapasztalatokat szerezhettek így, amelyeket a 
mostani tanulmányaik, kutatásaik és a későbbi munkássá-
guk során is hasznosíthatnak.

l Milyen pluszt tudott adni a projekt ezeknek a tenni 

akaró embereknek, civil szervezeteknek?

A programban részt vevő tagjaink eddig is a Balaton védel-
mével, turizmussal foglalkoztak, de nem volt ilyen széleskö-
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rű rálátásuk arra, hogy más országokban mit hogyan csinál-
nak. De miután látták, hogy Németországban hogyan mű-
ködik az ökoturizmus, vagy milyenek az ökokempingek, jó 
megoldási ötleteket kaptak ahhoz, hogyan lehetne ezt Ma-
gyarországon is megvalósítani – és például olyan egysze-
rűnek tűnő dolgokhoz is segítséget kaptunk, hogy milyen 
táblákat érdemes kihelyezni ezeken a területeken.
 Azt is tanulságos volt látni, hogyan mozgósítják a hely-
béli embereket egy-egy ügy érdekében. Mi is csináltuk eze-
ket eddig, de a projekt során nagyon sok új ötletet láttunk, 
amelyek alkalmazása hatékonyabbá teheti a munkánkat, 
ha beépítjük a programjainkba. Szélesebb látókört kaptunk 
a projekt által: a nálunk is jellemző dolgok egyszerűsítése, 
újratervezése mellett számos újdonsággal is megismerked-
tünk.

l Mi volt a legérdekesebb személyes tapasztalata?

Angliában a Lake District Nemzeti Parkban voltunk, és fan-
tasztikus volt látni, hogy mennyire jól szervezett az együtt-
működés az önkormányzatok, a civil szervezetek, vállalko-
zók, környezet- és természetvédelemmel foglalkozó egye-
sületek, intézmények között. Bevonják a helyi lakosokat is 
a döntéshozatalba, és külön figyelnek arra, hogy egy em-
ber ne vétózhassa meg a tógazdálkodással kapcsolatos fej-
lesztéseket.

l Önöknek milyen tapasztalataik voltak a helyi együtt-

működések terén?

A projekt hatására nekünk is több szervezettel erősödött 
meg a kapcsolatunk. Például a keszthelyi Pannon Egye-
temmel és a Balaton-felvidéki Nemzeti Parkkal, vagy it-
teni kutatóintézetekkel korábban is kapcsolatban voltunk, 
de most sokkal szorosabb lett az együttműködés, és közös 
programokat is tudunk szervezni.
 Az, hogy híre ment az egyesületünknek, nagyon nagy 
segítség volt, mert tudnak rólunk, keresnek bennünket, szá-
mítanak ránk, így mindenképp pozitív irányba mozdult el a 
mi szerepvállalásunk a régióban. Ezt tovább erősíti az, hogy 
nívódíjat kapott a projektünk, mert ez az elismerés a hite-
lünket és a megbízhatóságunkat növeli, és azt bizonyítja, 
hogy érdemes velünk együtt dolgozni.

l Egy kiválóan megvalósított projektben fontos szere-

pe van a részt vevő partnereknek. Az Önök esetében 

milyen kapcsolatokat sikerült kialakítani?

A partnerekkel valamennyire ismertük egymást, mint az 
Élő Tavak Világhálózatának tagjai, de ez volt az első közös 
projektünk. Össze is hozott bennünket, és a sok-sok felme-
rült ötlet újabb projektet is eredményezett, amely szintén 
a tavakhoz, illetve a környezetvédelemhez kapcsolódik, így 
a továbbiakban is folytathatjuk a közös munkát.
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